
سلبریتی ها، دشمن فرضی صدا و سیما و »جبلی«

۸۰ میلیون بازدید با ۲۶ درصد مخاطب!
شب یلدا پیمان جبلی اعلام کرد که صداوسیما ۸۷ میلیون نفر 
مخاطب داشته است. بعدتر که آمار برنامه های تلویزیون منتشر 
شد، فهمیدیم درصد بیننده ها برای چندین برنامه به طور 
متوسط ۱۰ درصد بود، درواقع آمار برای ویژه برنامه های یلدا نبود، 
اما رسانه ای که میانگین مخاطبانش ۱۰ درصد است چطور برای 
چند ویژه برنامه ۸۷ میلیون نفر مخاطب داشت؟ در همان زمان 
عده زیادی گفتند رئیس صداوسیما با در نظرگرفتن مخاطبان 
خارج از کشور و مجموع مخاطبان این حرف را زده است. از آن 
زمان سه ماه گذشت و پیمان جبلی که از ابتدای آمدنش مساله 
سلبریتی را برای خودش تبدیل به یک بحران کرده، پنج روز پیش 
و در حاشیه جلسه هیات دولت درباره برنامه های صداوسیما 
در فصل تابستان گفت: آمار قابل توجه و امیدبخشی از استقبال 
مخاطبان از برنامه های رسانه ملی داشتیم که در هفته اول نوروز 
امسال در قیاس با برنامه های سال قبل همین بازه زمانی حدود 
۸ درصد افزایش مخاطب را ثبت کرد. علاوه بر این، استقبال از 
برنامه های صداوسیما در فضای مجازی هم قابل توجه است. 
برنامه یکی از شبکه های اصلی ما در شبکه های اجتماعی و 
پیام رسان ها حدود ۸۰ میلیون بازدید داشت که نشان می دهد 
باید به استقبال مخاطبان در بستر های مختلف توجه کرد. در این 
گراف سه مساله وجود دارد که به تفکیک به هر یک خواهیم  پارا
پرداخت؛ رویکرد بازگرداندن سلبریتی ها به تلویزیون و درصد 

بینندگان برنامه های نوروزی و افزایش آن ها.
 

    یک بام و دو هوا برای سلبریتی ها
گر به سال ۱۴۰۲ بازگردیم، می بینیم که پیمان جبلی بار ها و  ا
بار ها نظر های متفاوتی درباره حضور سلبریتی ها در این رسانه 
ارائه کرده است، او یک بار اظهارکرد: سلبریتی های خودمان را 
می سازیم، بار دیگر گفت: اتفاقا برخی هنرمندان به اشتباه، حضور 
خودشان را در رسانه ملی کمرنگ کرده اند. هیچ کس از آن ها 
نخواسته است که بروند، بلکه برعکس، ما خواستیم که بمانند 
طرح بدهند، بازی کنند و اجرا کنند. با این حال ما به دیدگاه شان 
احترام می گذاریم و معتقدیم صداوسیما خانه هنرمندانی 
است که می خواهند به هویت و تاریخ این ملت خدمت کنند. 
ما به کسی باج نمی دهیم، اما دور صداوسیما هم سیم خاردار 
نکشیده ایم. همین کنارگذاشتن سلبریتی ها و عدم همکاری آن ها 
و بعد تکذیب کردن این ماجرا و ارائه صحبت های ضد و نقیض 
نتایج نگران کننده ای را به همراه داشت که یکی از آن ها کاهش 
مخاطب بود، مساله ای غیرقابل کتمان که حاصل یک اشتباه 
استراتژیک چند ساله است و با چند ویژه برنامه نوروز و ماه رمضان 
برطرف نمی شود. نظرسنجی اخیر صداوسیما نشان می دهد 
که نگرانی های هنرمندان و کارشناسان برای جذب مخاطب 
در این رسانه چندان هم بی راه نبوده است و آماری که در ادامه 
می بینید؛ به طور میانگین ۸ درصد نسبت به سال گذشته افزایش 
داشته است. فصل »پایتخت ۶« که ۷۵ درصد بیننده داشت و 
یک سریال متوسط پنجاه درصد از بینندگان را جذب می کرد، 
فصل اول سریال »نون خ« که ۵۶ درصد بیننده داشت. امسال 
دو جشنواره تلویزیون یعنی نوروز و رمضان با هم تقارن داشتند و 
طبیعتا باید سریال ها به صورت تصاعدی دیده می شد. اما نتایج 
نظرسنجی سریال های نوروز امسال که توسط مرکز تحقیقات 
کی از چیز دیگری است. مخاطب همه قسمت ها  صداوسیما حا
کی« ۲۶ درصد  بعضی قسمت ها و بیننده اتفاقی سریال »زیرخا
کی«  است و ۷۱ درصد مردم حتی به صورت تصادفی سریال »زیرخا
را ندیده اند. مخاطب همه قسمت ها، بعضی قسمت ها و بیننده 
اتفاقی سریال »هفت سر اژد ها« ۱۹درصد اعلام شده و ۸۱ درصد 
مردم حتی به صورت اتفاقی سریال »هفت سر اژد ها« را ندیده اند. 
مخاطب همه  قسمت ها، بعضی قسمت ها و بیننده اتفاقی 
سریال »رستگاری« ۱۶ درصد بوده است و ۸۴ مردم حتی به صورت 
تصادفی سریال »رستگاری« را ندیده اند. این در حالی است که 
کنون مجموع مخاطب آن ۲۶درصد  کی ۴« که هم ا سریال »زیرخا
است در فصل های پیشین تا حدود دو برابر بیننده داشته است. 
کی ۳«  کی ۲« ۴۵ درصد، »زیرخا کی ۱« ۴۴ درصد، »زیرخا »زیرخا
۶۹ درصد از بینندگان را به خود جذب کرده بودند. ۹۵ درصد مردم 

سریال »بیسکویید« را در اوج ساعت شبکه سه ندیده اند.

    سلبریتی تنها دغدغه جبلی
پیش از آنکه مروری بر آنچه رخ داده داشته باشیم، گریزی بر 
سخنان جبلی در خرداد ۱۴۰۲ و در نشست خبری رئیس سازمان 
صداوسیما با دانشجویان دانشگاه امام صادق)ع( داشته باشیم. 
جبلی آنجا گفته بود عده ای نمی خواهند باشند ما هم به خواسته 
آن ها احترام می گذاریم او در بخش دیگری گفته بود: »همان طور 
که قبلا اشاره شد برخی از افراد مشهور برای آینده حرفه ای خود 
تصمیم  گرفته اند که حتما برایش دلایلی هم دارند و ما به خواسته 
آن ها احترام می گذاریم و درباره گروه دیگر هم که توضیح دادم 
بخش عمده ای از این افراد تحت تاثیر فضای مجازی و فشار بودند 
و در برایشان بسته نیست. اما نکته اینجاست که عملکرد موفق 
صداوسیما در نوروز گذشته نشان داد که وابسته به سلبریتی ها 
نیست و می تواند براساس سیاست ها و قوانین گام بردارد و همواره 
تولید داشته باشد. من اسم نمی برم، اما در این مدت اخیر و در 
ماه های بعد از فتنه، چهره های جدیدی کشف شده اند و اتفاقا 
تبدیل به سلبریتی شده اند. منتهی سلبریتی های ارزشی. چه بسا 
اصلا بین خود شما دانشجویان افرادی باشند که قابلیت داشته 
باشند دو روز دیگر به صداوسیما بیایند و سلبریتی شوند؛ بنابراین 
ما باید کشف و تربیت کنیم و البته جذب هم داشته باشیم برای 
چهره هایی که رابطه شان را قطع نکردند و می خواهند در خدمت 
مردم باشند.« رئیس سازمان صداوسیما یک دشمن از سلبریتی 
ساخته، سلبریتی که حتی مفهوم آن را تعریف نکرده و نتیجه اش 
شده صحبت های عجیب که در سخنرانی های متعدد پیمان 
جبلی، رئیس سازمان صداوسیما که در بازه های زمانی مختلف 
گفته است. ما به کسی باج نمی دهیم، اما دور صداوسیما هم 
سیم خاردار نکشیده ایم دنبال سلبریتی هم نیستیم، اما در 
تلاشیم تا ایرج طهماسب و احسان علیخانی و سعید آقاخانی را به 
تلویزیون بازگردیم، خبر بازگشت گلزار را هم ارائه می کنیم، از طرفی 
در روز دانشجو اعلام می کنیم صداوسیما کارخانه چهره سازی 
نیست و باید زمان بگذرد و برنامه سازی شود تا چهره هایی 
شناخته شوند. وقتی ما عزم مان را جزم کردیم که بنای تلویزیون بر 
سلبریتی محوری نباشد، باید همه جوانبش را بپذیریم و سلبریتی 
سالم پروری را تقویت کنیم. بعد دو روز بعد از آن سخنان می رویم 

و می گوییم درب صداوسیما بر روی همه سلبریتی ها باز است!

که  بود  پیش  چندی  شجاعی:  حمید  ملی-  آرمان 
حجت الاسلام علیرضا پناهیان در برنامه سحرگاهی »ماه 
من« از شبکه ۳ سیما  اظهاراتی در خصوص امام اول شیعیان 
کرم حضرت محمد )ص( داشت که  حضرت علی)ع( و پیامبر ا
کنش های بسیاری مواجه  شد. جایی که پناهیان اظهار  با وا
داشت: »رسول خدا)ص( نه یک رفیق برای خودش و نه 
برای علی)ع( نگه داشت. فکر نکنیم رسول خدا مهربان بود، 
امیرالمومنین گوشت تلخ بود، همه می دانستند وقتی ایشان 
خشن است و می آمدند شکایت می کردند که آقا امیرالمومنین 
خشن رفتار می کند. بعد ایشان می فرمود از علی بن  ابی طالب 
شکایت نکنید و او این خشونت را در راه خدا دارد. من مانده ام 
که رسول خدا چرا یک باندی برای خودش درست نکرد و 
خیلی ها را تاراند. ۱۳ سال به خاطر همین گوشت تلخی طول 
کشید.« همین اظهارات وی کافی بود تا بسیاری از چهره های 
کنش نشان  مذهبی و کارشناسان دینی به اظهارات پناهیان وا
دهند.  حجت الاسلام هادی سروش نوشت: سخن ما این 
گوشت تلخ« به شیرین ترین های هستی،  است؛ با تهمتِ »
نمی توانید تلخ های تان را شیرین کنید! و دیگر سخنی نداریم.« 
آیت ا... محمد عندلیب همدانی، استاد سطوح عالی حوزه 
کنش به سخنان  علیرضا پناهیان در مورد  علمیه قم در وا
پیامبر اسلام )ص( و حضرت علی )ع( نوشت: »پناه به خداوند 
می برم از جسارت به ساحت مقدس نبی رحمت و محضر 
مبارک امیرالمؤمنین )ع( لقب گوشت تلخ سزاوار خود این 
گوینده جسور است.« شیخ حامدرضا معاونیان از سخنرانان 
بیوت مراجع تقلید در نقد اظهارات پناهیان گفت: »از کوزه 
همان برون تراود که در اوست؛ در این ملک و در این مملکت 
کسانی هستند که دیانتی جز همان چیزی که سیاست روزانه 
آنها اقتضاء کند، ندارند. خجالت بکشید از امیرالمومنین)ع( 
کرم )ص(. سخنانی که شما می گویید خلاف نص  و پیامبر ا
کنش  صریح قرآن کریم است.« رسول جعفریان، مورخ هم در وا
به اظهارات پناهیان نوشت: »بازی با تاریخ اسلام، یکی از 
ک ترین کارهایی است که عده ای بی دانش، به دلیل  خطرنا
نخواندن درست فقه و قواعد اجتهاد انجام می دهند. آنها 
با استناد به هر رطب و یابس تاریخی، اصول محکم دینی 
استخراج می کنند. سیما هم که دربست در اختیار است و 
فرصتی برای ترویج اباطیل و منکرات.« آیت ا... سید عباس 
حسینی،  قائم مقامی هم در بخشی از یادداشت انتقادی 
خود نسبت به پناهیان آورده است: »این سخنان را هرگز نباید 
و نمی توان یک اشتباه در گفتار و یا خطایی در زبان تعبیر 
کرد، بلکه نتیجه منطقی و باوری برآمده از مقدماتی است که 
در گام های پیشین طی شده و اینک صادقانه بر آن تصریح 
می شود: انکار »مکارم اخلاق« به مثابه هدف نهایی پیامبری 
)بعثت(  اصالت بخشیدن به قدرت در فلسفه وحی و... و اینک 
محصول قطعی چنین مبانی و مقدماتی، »تحریف آشکار 
پیامبر رحمت و جایگزینی جعلی پیامبر قدرت و خشونت« که 
از شدت خشونت ورزی هیچ دوستی برایش باقی نماند و این 
یعنی نادیده گرفتن دلالت های انکارناپذیر عقلانی و انکار صریح 
انبوهی از آیات محکمات قرآن. صد شگفت! سخنی که پیش تر 
از سوی برخی روشنفکران، از تریبون های شخصی شنیده 
شد، اینک از تریبون های رسمی و از سوی منسوبان به دین و 
روحانیت، وجاهت و انتشار می یابد.«  اما شاید تاثیرگذارترین 
انتقادی که نسبت به اظهارات حجت الاسلام پناهیان داشت 
کنش شیخ حسین انصاریان استاد اخلاق بود. جایی که  وا
صوتی از شیخ حسین انصاریان در فضای رسانه ای و مجازی 
منتشر شده که در آن می گوید: »پیغمبر و علی که اینگونه قرآن 
از آنها تعریف می کند گوشت تلخ بودند؟ دیگر ناسزایی از این 
بالاتر بود که به پیامبر و امیرالمومنین گفته شود؟ توجیهات 
بیان شده روز بعد یک قران ارزش ندارد؛ چون دفاع از خود 

بوده نه از امیرالمؤمنین و پیغمبر، شما را بخدا بلد نیستید روی 
منبر پیغمبر ننشینید، حرام است والله!«

کنش پناهیان    نخستین وا
پس از موج انتقادات علیه پناهان سخنران و کارشناس 
مذهبی وی در برنامه سحرگاه ۱۸ رمضان به این انتقادات 
کنش نشان داده و گفت: »بحث های زیادی در فضای  وا
حقیقی و مجازی درباره برداشت یا تدبیر ناصوابی که درباره 
گی های رسول خدا)ص( و امیرالمومنین)ع( در جلسه قبل  ویژ
مطرح کردم، پیش آمد که من بخشی از آن را توضیح می دهم. 
اولا من از همه منتقدان دلسوز تشکر می کنم و مشخص است 
کشور ما طرفدار اهل بیت و معصومین است. تمام آن  که 
عباراتی را که من به کار بردم، از جانب حسودانی بود که نسبت 
به امیرالمومنین حسادت داشته و ولایت و سخت گیری های 
ایشان را برنمی تافتند و من اسناد آن را صریح تر می خوانم که 
باید دقیق دانسته شود. اینکه ایشان گوشت تلخ بود، نظر 
من نیست بلکه از زبان حسودان گفتم. وی افزود: همین جا 
یک تشکر هم از منتقدان مغرض از اینترنشنال گرفته تا بقیه 
می کنم، زیرا به من رحم کرده و آن قسمتی را که گفتم »باید ولی  
خدا را کشت« را تقطیع نکرده و نگفتند که فلانی حکم قتل ولی  
گر این جمله را دستا ویز می کردند، نمی گرفت  خدا را داد. البته ا
و آن را رها کردند؛ والا من عبارات زیادی را از جانب حسودان 
ولی خدا گفتم که چگونه با ولی  خدا برخورد کردند و حسادت 
معنوی بیشتر بوده است. پناهیان بیان داشت: از همه افرادی 
که زحمت کشیده و از من دفاع کردند، نیز تشکر می کنم، وی 
افزود: یک انتقاد دیگر نیز وجود داشت که شما به سرعت این 
حرف ها را زدید، هر جمله ای را باید در فضای سخن تحلیل کرد 
گر ما جمله ای را جدا کرده و بر اساس آن قضاوت کنیم، مثل  و ا
ج است که حکم قتل ولی خدا را به دست آوردند. حتی  خوار
گر به یک آیه توجه کرده و آیات دیگر را نادیده بگیرید،  در قرآن ا
ایراد وارد می شود. ما مبرا از ضعف نیستیم اما بعد از این اتفاق، 
اعتماد به نفس من بالا رفت، زیرا ما بیست و هفت جلسه  است 
که درباره افرادی که مغرضانه صحبت کردند، حرف می زنیم 
اما فقط یک گزک از کلام ما گرفتند. جای شکرش باقی است. 
من از خداوند تشکر می کنم که ما را از لغزش نظام در بسیاری 

از اوقات مصون داشته است.

   دیدار و دلجویی از شیخ حسین انصاریان 
اما مساله به همین جا ختم نشد و پناهیان پس از شنیدن 

صحبت  های شیخ حسین انصاریان با حضور در حسینیه 
همدانی ها با استاد حسین انصاریان درباره سوءتفاهم های 
پیش آمده گفت وگو کردند. در همین راستا شامگاه ۱۹ فروردین 
گرامی با  حجت الاسلام جواد نوری در یک استوری اینستا
انتشار از عکس دیدار حجت الاسلام پناهیان و حجت الاسلام 
انصاریان نوشت:  »امشب توفیق شد حقیر واسطه خیر شوم 
و حجت الاسلام والمسلمین پناهیان با حضور در حسینیه 
همدانی ها با حضرت استاد شیخ حسین انصاریان ملاقات و به 
گفت وگو و به رفع سوءتفاهم های پیش آمده پرداخته و بنا شد 
به توصیه ایشان از مومنین و حوزه علمیه دلجویی شود.  در 
نهایت استاد انصاریان  به جناب پناهیان  هنگام خداحافظی 

گفتند شما نهایت اخلاق اسلامی را اجرا کردید، مرحبا.

    عذرخواهی از مردم و علمای حوزه
کنش شیخ حسین انصاریان به اظهارات اخیر  در پی وا
پناهیان  وی در برنامه سحرگاهی شبکه ۳ تلویزیون از دیدارش 
با شیخ انصاریان روایت کرد و ضمن آن از علمای حوزه نیز 
عذرخواهی کرد. پناهیان گفت: ایشان )شیخ حسین انصاریان( 
به عنوان پیشکسوت این مسیر به من گفتند به خاطر تعابیری 
که برای امیرالمومنین به کار بردم، دلجویی از مومنین و علمای 
حوزه که برایشان این سوءتفاهم و دلخوری پیش آمده صورت 
بگیرد. البته من توضیحات کاملی برای ایشان دادم چون 
توضیحات بنده را از سیما نشنیده بودند که از جانب حساد 
این تعابیر را مطرح کرده بودم. وی افزود:  »برخی ها می گفتند 
این غلظتی که باید گفته شود در قرآن از جانب کفار آمده است 
که من گفتم من اصلا از جانب خودم این وضعیت را درباره 
امیرالمومنین نگفتم، از طرف دیگر شما شرایط استودیو را هم 
می دانید که اواخر بحث با عجله پیش می رود و هی با انگشت 
نشان می دهند.« پناهیان ادامه داد: من به توصیه پدرانه 
ایشان از همه اهل علم در حوزه که دچار ناراحتی به خاطر این 
تعبیر شدند عذرخواهی می کنم، از همه مومنین و دلسوزان 
گر به ساحت مقدس  عذرخواهی می کنم، و استغفار می کنم ا
امیرالمومنین جسارتی شده باشد حتی در حد بی اعتنایی 
کردن. این سخنران مذهبی اظهار کرد: ایشان )شیخ انصاریان( 
به من گفتند شما باید صریحا می گفتید که حسودان می گویند 
که امیرالمومنین گوشت تلخ بوده است، من به ایشان عرض 
کردم در توضیحاتم مفصل تر این نکته را گفته بودم، به هرحال 
ما وقتی غم حضرت را می خوریم باید بدانیم حضرت در چه 

فضایی مظلوم واقع شدند.
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عذرخواهی پس از دیدار با »شیخ«

آرمان ملی –  مطهره شفیعی: مدتی است نام ناطق نوری 
ح می شود که البته دلیلش  بیش از گذشته در رسانه ها مطر
حضور او درمراسم هاست. این حضور در مراسم  ها به خودی 
گفت وگوهای در  اما  خود دارای معنای خاصی نیست، 
حاشیه این مراسم ها و حتی محل نشستن است که حامل 

خبر و ایجاد گمانه می شود.

   ارتباط موثر رقبای دیروز و یاران امروز 
یکی از این موارد مراسم چهلمین روز درگذشت آیت ا... 
موسوی بجنوردی است  که خاتمی و ناطق نوری کنار هم 
به  را  اذهان  این همنشینی  کردند.  گفت وگو  و  نشستند 
سال ۷۶ سوق داد که این دو شخصیت کاندیدای ریاست 
جمهوری بودند . ناطق نوری را می شد کاندیدای جریان 
کرد،  کاندیدای جریانی جدید معرفی  کم و خاتمی را  حا
بنابراین بسیاری تصور می کردند که ناطق نوری پیروز رقابت 
ریاست جمهوری است، اما در کمال شگفتی نام خاتمی 
از صندوق رأی بیرون آمد . ناطق نوری پس از اعلام نتایج 
پیروزی خاتمی را به او تبریک گفت و برای او و دولتش آرزوی 
موفقیت کرد. تعامل آنها در زمان معرفی وزرای کابینه به 
مجلسی که ناطق نوری ریاست آن را برعهده داشت، بیشتر 
کابینه اول سیدمحمد  هویدا شد، چنانکه ۲۹ مرداد ۷۶ 
خاتمی در مجلس پنجم مورد بررسی قرار گرفت. در دوره 
پنجم کلیه اعضای پیشنهادی کابینه سیدمحمد خاتمی 
گر چه فضای  از مجلس شورای اسلامی رای اعتماد گرفت. ا
سیاسی آن برهه اجازه نزدیکی به ناطق نوری برای همراهی 
با خاتمی و تفکر او و همچنین همراهی خاتمی با ناطق نوری 
را نمی داد، اما آنها هیچگاه علیه یگدیگر موضع نگرفتند و 
دوست باقی ماندند. ریاست جمهوری احمدی نژاد ، جریان 
اصلاحات را به ناطق نوری نزدیک کرد چرا که شیخ نور دیگر 

اصولگرا محسوب نمی شد، بلکه شخصیتی فراجناحی شده 
بود که هدفش اصلاح امور است. سال ۹۰ احمد ناطق نوری 
در خصوص دیدار برادرش با خاتمی اظهار داشت: برادر من 
با همه ارتباط دارد. بنا نداریم دشمن درست کنیم، باید 
همه را دوست بکنیم حتی کسانی که قهر کردند را باید دعوت 
به آشتی کنیم. ما نیاز به وحدت و انسجامی داریم که امام 
فرمودند. رمز موفقیت ما وحدت ماست. از هر نوع تفرقه و 

تشتت باید جلوگیری کنیم.

   نگرانی اصولگرایان از همفکری خاتمی و ناطق نوری
 این همراهی به مذاق اصولگرایان خوش نیامد چنانکه 
وقتی محمدرضا خاتمی برادر سیدمحمد خاتمی گفت که 
اصلاح طلبان در دو یا سه ماه اخیر جلسه ای درباره انتخابات 
مجلس آینده نداشته اند تا بحثی درباره سرلیست یا دیگر 
که منکر  مباحث داشته باشند. اما این دلیل آن نیست 
شویم اصلاح طلبان در سال های اخیر با آقای ناطق نوری 
دوستی داشته اند و مواضع شان بسیار به هم نزدیک شده 
است، »تسنیم« نوشت: به نظر می رسد پشت پرده حمایت 

محمدرضا خاتمی از ناطق نوری به نوعی فشار به محمدرضا 
عارف باشد. گویا این بار ناطق نوری مانعی در راه سرلیست 
شدن عارف خواهد شد. حال آنکه او در انتخابات ریاست 
جمهوری نیز به درخواست سیدمحمد خاتمی و به نفع 

حسن روحانی کناره گیری کرد.«

    کاندیداتوری حسن روحانی به خواست ناطق
از سوی دیگر روابط ناطق نوری و حسن روحانی هم 
گرم است. چندی پیش خبرآنلاین نوشت: حسن روحانی 
کبر ناطق نوری پیشنهاد کرد که وزیر کشور بشود.  به علی ا
ناطق نوری که قبلا در آغاز دهه ۶۰ وزیر کشور دولت اول 
میرحسین موسوی بود به روحانی گفت: حوصله چانه زنی با 
نمایندگان مجلس را ندارم و وزارت را قبول نکرد، اما پذیرفت 
مشاور عالی رئیس جمهور باشد. اما در آخرین لحظه اعلام 
کرد که دست نگه داشته شود و تا پایان دولت هیچ مقام 
رسمی حتی دبیری شورای عالی امنیت ملی را نپذیرفت.« 
گاهی نو فاش کرده است که از  آذر سال گذشته هم نشریه آ
میان اصلاح طلبان، اسحاق جهانگیری و از میان اصولگرایان، 
علی لاریجانی و از میان روحانیان ناطق نوری معتقد بودند که 

حسن روحانی حتما باید نامزد خبرگان رهبری شود. 

   نقش مهم ناطق نوری 
ناطق نوری به سبب مشی میانه روی که دارد، ارتباط 
وسیعی با شخصیت ها برقرار کرده است از جمله جلسات 
او با خاتمی و سیدحسن خمینی که برقرار است. در چنین 
شرایطی دور از انتظار نیست که او نقش مهمی در انتخابات 
کاندیدا  خودش  البته  کند،  ایفا   ۱۴۰۴ جمهوری  ریاست 
نخواهد شد اما قدرت اقناع شخصیت های اعتدالی برای 

کاندیداشدن را دارد.

 گزارش »آرمان ملی« از شخصیت های تاثیرگذار بر انتخابات 1404 

نقش ناطق نوری در انتخابات ۱۴۰۴
      نگرانی اصولگرایان از همفکری خاتمی و ناطق نوری

پیشنهادهای دولت و مجلس در 
نشست مشترک چه بود؟

خارج کردن تصمیمات تورمی از 
دستور کار تا احیای امید در جامعه

مشترکی  نشست  که  بود  یکشنبه  عصر 
میان نمایندگان و منتخبان مجلس با هیأت 
به  سران،  اجلاس  سالن  محل  در  دولت 
میزبانی ریاست جمهوری برگزار شد و در این 
رئیس جمهور  رئیسی؛  سیدابراهیم  مراسم 
مجلس  رئیس  قالیباف،  محمدباقر  و 
ح هایی را در جهت حل  پیشنهادات و طر
مشکلات جامعه در حوزه  های مختلف مطرح 
کردند. پیشنهاداتی از قبیل »امیدآفرینی«، 
و  »وحدت  مردم«،  معیشت  به  »توجه 
هماهنگی«، »تلاش برای اجرایی کردن شعار 
جهش تولید با مشارکت مردم« هر چند که به 
باور بسیاری دیگر مدت هاست که زمان گفتار 
درمانی گذشته و دیر زمانی است که جامعه 
گوش نمی دهد و صرفا  دیگر به صحبت ها 
نگاهش به عملکردهاست. عملکرد ۳ ساله 
۴ ساله مجلس  دولت سیزدهم و عملکرد 
یازدهم که هر کدام در نوع خود با انتقاداتی 
مواجه بوده اند. نشست یکشنبه بعد از ظهر 
که به عبارتی افطاری دولتمردان و  دولت 
که  شد  برگزار  شرایطی  در  بود  مجلسی ها 
شرایط اقتصادی چندان مساعدی برجامعه 
که  انتظار می رفت  کم نیست. هر چند  حا
از نشست دولت و مجلس راهکار و راه حلی 
بیرون بیاد، اما آن طور که حسن نوروزی، 
قضائی  و  حقوقی  کمیسیون  سخنگوی 
مجلس گفته هیچ صحبتی از وضعیت دلار و 
سکه و ارز نشده فقط طرفین از یکدیگر تعریف 

کرده و سپس خداحافظی کرده اند.

   پیشنهادات دولت
البته این نشست با پیشنهاداتی از سوی 
رئیس جمهور همراه بود. سیدابراهیم رئیسی 
میان  مشترک  کارگروه  یک  ایجاد  گفت: 
مجلس و دولت برای همفکری و هم افزایی 
در راستای طراحی و اجرای ساز و کارهای 
کثری مردم در تحقق  لازم برای مشارکت حدا
باید  که  از موضوعاتی است  جهش تولید، 
مورد توجه باشد. رئیس جمهور ادامه داد: 
 اصالت قانونگذاری و تفاهم و همگرایی باید 
و دولت  اصلی همکاری مجلس  دو محور 
قانونمداری  باید  باشد  خدمتگزاری  برای 
و اجرای قانون و نظارت پذیری ارزش تلقی 
گریزی مورد  گریزی و نظارت  شده و قانون 
باید  قانونگذاری  در  شود.  واقع  نکوهش 
نیازهای مردم بر اساس اولویت و اهمیت مورد 
توجه باشد. رئیسی اظهار کرد: اقتصاد باید در 
محور توجهات و تلاش های همه ما باشد و 
در تلاش برای حل مسائل اقتصادی نیز باید 
لایحه محوری اصل قرار گیرد. درست است 
که مجلس اختیار قانونگذاری در قالب ارائه 
ح را هم دارد، اما هر چه کار با کارشناسی  طر
بیشتر انجام شود، طبیعتا نتیجه بهتری به 
دست خواهد آمد. وی تصریح کرد: موفقیت 
یا عدم موفقیت در عرصه اجرا به پای همه 
ما نوشته می شود و مردم ما را کنار هم و در 
یک کار مشترک قضاوت می کنند. برخورداری 
از شجاعت و ابتکار عمل از رموز موفقیت 
برای مدیران است، مدیران باید بتوانند در 
ضمن نظارت بر عملکردشان با قدرت و با 
برخورداری از پشتیبانی های قانونی وظایف 
خود را انجام دهند. وحدت و انسجام میان 
همه ارکان کشور به ویژه قوای سه گانه ضروری 
است. پیامی که از عمل به وظایف قانونی ما به 
بیرون مخابره می شود، پیام کارآمدی، اتحاد 
و انسجام باشد. رفع مشکلات و کاهش تورم 
در گرو آن است که هر تصمیم تورمی را کاملا از 

دستور کار خارج کنیم.

   پیشنهادات مجلس
ریاست مجلس نیز پیشنهاداتی را در جهت 
بهبود مسائل و شرایط بیان کرد. محمدباقر 
قالیباف اظهار کرد: ما )دولتمردان و مجلسیان( 
نباید حل مشکلات را به افراد دیگر حواله دهیم 
و همه ما به صورت مستقیم مسئول هستیم تا 
در حل مشکلات کشور به خصوص برای ایجاد 
کنیم. باید مراقبت  جهش اقتصادی تلاش 
کنیم تا فاصله ها و برداشت های متفاوتی که در 
اختلاف سلیقه ها وجود دارد، تبدیل به چالش 
نشود ما نباید از مسیر اصلی رسالت خود فاصله 
کید بر این داریم که بر  بگیریم و به خصوص تأ
سر اجرای احکام قانون برنامه هفتم محکم 
بایستیم و در تحقق این برنامه کوشا باشیم. وی 
افزود: اولویت نخست احیای امید در جامعه 
است. مسئولیت این امیدآفرینی به رغم اینکه 
بر عهده همه مردم است اما به صورت ویژه بر 
دوش ما مسئولان است مهم ترین نکته برای 
که هر اقدامی که  امیدآفرینی نیز این است 
انجام می دهیم معطوف به این باشد که آثار 
آن در سفره و معیشت مردم و در حوزه تولید 
و روند تجارت کشور مشهود باشد. رئیس قوه 
مقننه بیان کرد: مجلس و دولت برای ایجاد 
امید باید یک برنامه مشترک امیدآفرینی داشته 
که دولت  باشند. در طول بیش از ۳ سالی 
سیزدهم و مجلس یازدهم با هم کار کردند، 
بخش قابل توجهی از این سند مشترک آماده 
شده و این سند را امروز آماده کرده ایم. برنامه 
پنج ساله هفتم به عنوان یک سند و میثاق ملی 
با همکاری دولت و مجلس به بهترین شکل 

ممکن تکمیل شد و به تصویب رسید. 

 شیخ انصاریان: شما را بخدا بلد نیستید روی منبر 
پیغمبر ننشینید، حرام است والله!

علیرضا پناهیان:  از علما و مومنین عذرخواهی و 
استغفار می کنم


